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1. Godkendelse af dagsorden 

 
Inds%lling 
Det inds)lles: 

• At styregruppen godkender dagsordenen. 
 
Beslutning: 
Styregruppen godkendte dagsordenen 
  



2.Rammea3ale 2025-26: direktør- og chefmøde 4/10, fokusområder og videre 
proces   

Resume:  
Rammea8ale 2025-26 skal jf. bekendtgørelsen være poli)sk godkendt i kommunerne og sendes )l 
Socialstyrelsen 1/12-2024 samt inden da behandles i styregruppen 11/10, 1/11 i K17 og i KKR 19/11.  
Der er 31/5 aOoldt kickoff møde om rammea8ale 2025-26 og 4/10 er aOoldt direktør og chefmøde om 
fokusområder i rammea8ale 2025-26 og herunder udviklingsprogram og fælleskommunale principper 
 
Inds%lling: 
Det inds)lles: 

• At styregruppen drø8er og besluRer prioritering indenfor rammea8alens fokusområder på 
baggrund af drø8elserne på direktør og-chefmødet 4/10 

• At styregruppen tager s)lling )l om der i rammea8ale 2025-26 skal indgå en takstanbefaling som i 
rammea8ale 2021-22 og rammea8ale 2025-2026 

• At styregruppen drø8er den videre proces og )dsplan og herunder muligt ekstraordinært 
styregruppemøde i uge 43 inden udsendelse )l K17 mødet 1/11 

 
Beslutning: 

• Der var god opbakning )l fokusområderne på direktør- og chefmødet 4/10 og herunder var input )l 
indsatser og handlinger under de enkelte fokusområder 

• Der var på styregruppemødet enighed om at fokusområde 1 (jf. udviklingsprogrammet) er fint 
beskrevet, men at de to øvrige fokusområder skal være mere konkrete og herunder med det fælles 
tværkommunale i fokus og skelnen i8. det enkeltkommunale. 

• Der udarbejdes også en mere dynamisk udgave af rammea8alen med løbende opdatering og status 
i8. progression, så man løbende kan se hvor langt arbejdet er nået. 

• Det blev fremført at børneområdet er underrepræsenteret i styregruppen og deRe er relevant i8. 
frem)dig organisering 

• Det blev nævnt at overgang mellem ungeområdet og voksenområdet også er relevant i8. 
fokusområde om øget trivsel blandt børn og unge. 

• Der var enighed om at a8alen sæRer rammen for arbejdet de næste 2 år og det handler om de 
sociale )lbud og herunder kvalitet og kapacitet. A8alen skal bygge på input fra både kickoff-mødet 
31/5 og direktør-og chefmøde 4/10 samt kobles i8. poli)ske ønsker og også inkludere regionen 

• Regionen indgår i arbejdet med fokusområde 2: styrket sektorsamarbejde og 3: øget trivsel børn og 
unge og der arbejdes generelt med kobling )l regionen både socialområdet og sundhedsområdet. 

• Det blev besluRet at nedsæRe 2 grupper i8. det videre arbejde med fokusområde 2: styrket 
sektorsamarbejde (Næstved, Køge, Regionen) og 3: øget trivsel blandt børn og unge (Greve, 
Slagelse, Solrød, Regionen)  Sekretariatet indkalder arbejdsgrupperne i8. de videre drø8elser 

• I8. takstanbefalingen var der opbakning )l en blød formulering og herunder at taksterne hviler i sig 
selv/holdes i ro jf. ekspertudvalgets anbefalinger incl. takstlo8 samt at konkurrencesæRe private. 
Rammea8alen skal være redskab for et fagligt og økonomisk bæredyg)gt socialområde. 

 
Sagsfrems%lling: 
På styregruppemøde 9/8 besluRede styregruppen at fokusområde 4(udvikling og styring af kvalitet, 
kapacitet og ressourcer), som har bred relevans, indgår i de 3 øvrige fokusområder: 1.):ReRe indsats )l 



borgeren (udviklingsprogrammet), 2. Styrket sektorsamarbejde på handicap- og socialpsykiatriområdet og 3. 
Øget trivsel blandt børn og unge og dermed foreslås 1-3 som rammea8alens fokusområder i 2025-26. 
Styregruppen bakkede op om )dsplanen i8 at Rammea8ale 2025-26 behandles på styregruppemøde 11/10, 
22/10 i K17, 19/11 i KKR samt i kommunerne og sendes )l Socialstyrelsen i november e8er behandling i KKR 
og med forbehold for kommunernes godkendelse. K17 og KKR er orienteret om rammea8ale 2025-2026 (og 
herunder indhold, proces og )dsplan), på deres møder i hhv. august og september  

I den konkrete poli)ske rammea8ale beskrives fokusområderne e8er samme model som i rammea8ale 
2023-24, med mål, indsats og ønskede resultater. I fokusområderne indgår input fra kickoff-mødet og fra 
direktør- og chefmøde 4/10 og herunder input og citater fra Men)meter-målingerne 31/5 ( særligt 2. 
Men)metermåling : Hvad hæ(er du dig særligt ved i de oplæg der har været ind4l nu?) 

Derudover arbejdes med en dynamisk rammea8ale hvor der løbende justeres og sikres fremdri8 og deRe 
som en dynamisk Prezi-præsenta)onsprogram-model med interak)ve elementer, hvor status for arbejdet 
opdateres løbende. 

Udviklingsprogrammet med de fælleskommunale principper indgår som en betydelig del i rammea8alen jf. 
fokusområde 1 om reRe indsats )l borgerne  sammen med fokusområdet om styrket sektorsamarbejde og 
fokusområdet om øget trivsel for børn og unge, . Samlet afspejler de 3 fokusområder præferencerne for 
deltagerne på Kickoff-mødet 31/5, hvor børn og unges trivsel havde topprioritet.  I forbindelse med den 
endelige behandling af Rammea8alen i såvel K17 som KKR vil der ligeledes blive udarbejdet en strategi for 
implementering af de fælleskommunale principper og den øvrige rammea8ales fokusområder. 

I de foregående to rammea8aler har rammea8ale sjælland ha8 følgende takstanbefaling som det bør 
overvejes om også skal indgå i rammea8ale 2025-26 – alterna)vt om der skal indgå en anden formulering  
  
I rammea(ale 2023-2024 er det beslu?et (som i rammea(ale 2021-2022) ikke at bruge ”taks4nstrumentet” 
i form af hens4lling over for kommunerne om en given procent takstreduk4on, men i stedet opfordre alle 
kommuner 4l at sikre et målre?et arbejde for konstant dri(sop4mering med den hensigt at reducere 
taksterne på de takstbelagte ins4tu4oner og stram udgi(sstyring generelt, herunder ved køb hos private. 
KKR Sjælland opfordrer 4l, at taksterne på det specialiserede område holdes i ro 
 
Tidligere har man i perioden  2012-2016 (jf. vedhæ8ede slidesæt) ha8 forskellige takstanbefalinger gradvis 
a8agende fra pris- og lønfremskrivning minus 2% )l ren pris- og lønfremskrivning.  

Udvikling i taksten kan ses af den seneste takstoversigt som også indgår som bilag )l  i rammea8alen:  

Køge, Greve og sekretariatet indleder punktet 

Bilag: 
• Slidesæt fra direktør – og chefmøde  4/10 om rammea8ale 2025-2026: 

hRps://www.rs17.dk/media/dq2me5dg/pp-)l-halvdagsseminar-d-4-oktober-ny.pdf 
• Oversigt over drø8elser af fokusområde 1, 2 og 3 på direktør-og chefmøde 4/10 – e8ersendes 
• Link )l 2. Men)metermåling 31/5: hRps://www.rs17.dk/media/tn5hdgv2/m2-hvad-h%C3%A68er-

du-dig-s%C3%A6rligt-ved-de-opl%C3%A6g-der-har-v%C3%A6ret-ind)l-nu.pdf 
• Slidesæt om udvikling i takstanbefalinger fra 2009-2022 

https://www.rs17.dk/media/dq2me5dg/pp-til-halvdagsseminar-d-4-oktober-ny.pdf
https://www.rs17.dk/media/tn5hdgv2/m2-hvad-h%C3%A6fter-du-dig-s%C3%A6rligt-ved-de-opl%C3%A6g-der-har-v%C3%A6ret-indtil-nu.pdf
https://www.rs17.dk/media/tn5hdgv2/m2-hvad-h%C3%A6fter-du-dig-s%C3%A6rligt-ved-de-opl%C3%A6g-der-har-v%C3%A6ret-indtil-nu.pdf


• Takstoversigt 2023-2024 hRps://www.rs17.dk/media/owub54iz/bilag-3c-takstoversigt-2023-
2024.xlsx 

  

https://www.rs17.dk/media/owub54iz/bilag-3c-takstoversigt-2023-2024.xlsx
https://www.rs17.dk/media/owub54iz/bilag-3c-takstoversigt-2023-2024.xlsx


3. Implementering af udviklingsprogram og fælles forpligtende principper blandt 
kommuner i Region Sjælland II   
Resumé 

Udviklingsgruppen for Rammeaftale Sjælland har ansvaret for at gennemføre et ambitiøst 
udviklingsprogram og herunder er de fælles forpligtende principper politisk godkendt af alle kommuner. På 
mødet orienteres Styregruppen for Rammeaftale Sjælland om status og forslag til implementeringsplan og 
drøfter den videre proces. 

Inds%lling 
Det inds)lles:  

• At Styregruppen for Rammea8ale Sjælland tager orienteringen )l e8erretning og drø8er forslag )l 
implementeringsplan og den videre proces 

Beslutning: 

• Alle kommuner har behandlet og godkendt de 3 fællesforpligtende principper og heraf har 5-6 
kommentarer med bl.a. forslag om at lægge en evaluering ind. 

• I8. den videre proces vil der e8er godkendelse af den konkrete a8ale blive igangsat en dynamisk 
implementering med en dynamisk a8ale-model med løbende opdatering 

• Der var opbakning )l forslag om aOoldelse af virtuelt direktør-og chefmøde i uge 44 om de 4 sager 
på specialiserede socialområde som skal på K17 1/11 og dere8er videre )l KKR og kommunerne: 

• Rammea8ale 2025-2026, Status udviklingsprogram/principper, Implementering, CU- domfældte  
• I8. Implementering har styregruppen som udgangspunkt det samlede ansvar, mens 

udviklingsgruppen har ansvar for fokusområde 1 ( jf. udviklingsprogrammet)  

Sagsfrems%lling: 

På styregruppemøde 9/8 tog styregruppen orienteringen om status for udviklingsprogrammet og de 3 
fælleskommunale principper.  

E8erfølgende har alle kommuner i løbet af e8eråret poli)sk godkendt de fælleskommunale principper. 

Sagen er e8erfølgende drø8et på et halvdagsseminar for direktører og chefer d. 4. oktober, hvor 
udviklingsprogram og principper indgår som fokusområde 1 i Rammea8ale 2025-2026. 

Den videre proces 

Udviklingsgruppen arbejder på nuværende med et forslag )l implementeringsplan, der skal tage afsæt i 
chefer og direktørers anbefalinger )l prioriteringer af handlinger under hvert princip, jf. Halvdagsseminariet 
den 4. oktober.  

Desuden arbejder udviklingsgruppen med udvikling af en digital plajorm )l RS17 hjemmeside, hvor 
interessenter får mulighed for løbende at følge udviklingen i udfoldelsen og realiseringen af de 
fælleskommunale principper, herunder iværksaRe indsatser og status herpå. Den digitale plajorm forventes 
at blive lagt sammen med en digital udgave af Rammea8ale.     

Greve og sekretariatet indleder punktet 

Bilag:  
• Oversigt over de sjællandske kommuners poli)ske behandling af de 3 fælleskommunale principper 



• Plancher om Fokusområde 1 i rammea8ale 2025-26 fra direktør-og chefmøde 4/10: 
hRps://www.rs17.dk/media/dq2me5dg/pp-)l-halvdagsseminar-d-4-oktober-ny.pdf 

• Oversigt over drø8elser af fokusområde 1 på direktør-og chefmøde 4/10 - e8ersendes 
  

https://www.rs17.dk/media/dq2me5dg/pp-til-halvdagsseminar-d-4-oktober-ny.pdf


4.Standardkontrakter og takstsKgninger –  
- Temamøde 19/9 om kontrak1orhandling og taksts7gninger på private 7lbud  
Resume 
19/9 er aOoldt temamøde om kontrakjorhandling på det specialiserede socialområde med oplæg og 
drø8else af lovgrundlag, samarbejde, sjællandske erfaringer, netværk og kontrakter som styringsinstrument 
Der opleves store taksts)gninger på private )lbud og Roskilde har henvendt sig med en konkret sag som 
understreger relevansen af fælles indsats og herunder at anvende af kontrakter som styringsinstrument 
 
Inds%lling:  
Det inds)lles: 

• At styregruppen tager orienteringen )l e8erretning og drø8er den videre proces og )dsplan 
 
Beslutning: 

• Styregruppen tog orienteringen )l e8erretning og herunder om den fælles henvendelse )l 
Granhøjen i8. varslede udgi8ss)gninger og herunder henvisningen )l de fælles principper 

• Der var enighed om at hvis vi vil noget solidarisk skal vi handle solidarisk og ikke fortynde 
principper og herunder brede ud at vi gerne vil dialogen dvs clearing i direktørkredsen 

• Det blev besluRet at nedsæRe en ad hoc gruppe 
 
Sagsfrems%lling 
Der er 19/9 aOoldt temamøde om kontrakjorhandling på det specialiserede socialområde i regi af 
rammea8ale hovedstaden og sjælland. På mødet var ca. 100 deltagere og herunder ca. 40 fra sjællandske 
kpommuner. Der var oplæg og drø8elser om Lovens inten)oner og )lbudsportalen, , Samarbejde mellem 
rådgiver og kontrakjorhandler, Sjællandske erfaringer med standardkontrakter Samarbejdet med 
leverandørerne og Erfaringer med netværk og afslutningsvis netværksdannelse samt standardkontrakter 
som styringsinstrument . Mødet var meget relevant og også ind i den konkrete kontrakjorhandling særligt 
i8. private leverandører og viste at kontrakter har generelt stort styringspoten)ale som bør arbejdes med. 
 
I8. den generelt oplevede problema)k omkring store taksts)gninger på private )lbud er ul)mo september 
modtaget en konkret henvendelse fra Roskilde omkring et privat )lbud. Det private bo)lbud Granhøjen har 
i8. Roskildes borgere på stedet dels varslet store taksts)gninger ( op )l 25-30.000 pr måned) ( ca. samlet 2,2 
mio for Roskilde Kommune) og dels meddelt at såfremt den nye takst ikke godkendes af Roskilde vil 
borgerne blive opsagt med virkning fra 1/1-2025. Taksts)gningerne er langt over P/L fremskrivningen/de 4%  

Roskilde foreslår at de sjællandske kommuner i første omgang koordinerer deres svar i8. Granhøjen. En 
mulighed er f.eks. at sende et enslydende svar (det kunne være med udgangspunkt i det 
standardleverandørsvar som ligger på hjemmesiden: hRps://www.rs17.dk/media/cvnhf1ju/brev-)l-
leverand%C3%B8r-ved-taksts)gninger-over-4-procent.docx  som en del af materialet fra temamødet om 
kontrakjorhandling 19/9) Desuden foreslås også at kommunerne går i dialog omkring sagen i8. det videre 
og frem)dige forløb og herunder også i8. lignende sager.  Roskilde har kontaktet en række af de øvrige 
Socialchefer (Greve, Solrød, Næstved, Stevns, Slagelse, Lejre, Køge) i8. om de har modtaget lignende 
meddelelse og sekretariatet kontakter de øvrige kommuners socialchefer. Sagen er et konkret eksempel på 
en privat bo)lbudsproblema)k og relevant i8. fælles indsats også jf. udviklingsprogrammets 3 principper. 

Sagen er rejst i regi af rammea8ale sjælland og herunder drø8et på direktør- og chefmødet (om 
rammea8ale 2025-2026) 4/10, hvor der var opbakning )l en fælles henvendelse )l Granhøjen  på 

https://www.rs17.dk/media/cvnhf1ju/brev-til-leverand%C3%B8r-ved-takststigninger-over-4-procent.docx
https://www.rs17.dk/media/cvnhf1ju/brev-til-leverand%C3%B8r-ved-takststigninger-over-4-procent.docx


kommunernes vegne (underskrevet styregruppeformanden) og det blev a8alt at kommunerne snarest 
modtager udkast )l henvendelse )l godkendelse.. Kommunerne er orienteret om sagen 4/10 og 7/10 
 
Bilag:  

• Temamøde om kontrakjorhandling på det specialiserede socialområde 19/9-2024 (rs17.dk) 
• Takstoversigt :hRps://www.rs17.dk/media/owub54iz/bilag-3c-takstoversigt-2023-2024.xlsx 

5. Drø3else af fremKdig organisering af Rammea3ale Sjælland II  
Resumé 
Rammea8ale Sjælland står overfor et større udviklings- og implementeringsarbejde som følge af 
Rammea8ale 2025-2026 og kommunernes poli)ske godkendelse af fælleskommunale principper.  Formålet 
er en drø8else af hvilken organiseringsmodel der er relevant i8. implementering af rammea8ale 2025-2026 

Inds%lling 
Det inds)lles:  

• At Styregruppen for Rammea8ale Sjælland drø8er organiseringsmodel i8. implementering af 
rammea8ale 2025-2026 samt træffer beslutning om den videre proces. 

Beslutning: 

• I8. organisering af implementering af rammea8ale 2025-2026 blev drø8et dels om 
udviklingsgruppen skulle omdannes )l en implementeringsgruppe og dels om styregruppen skulle 
stå for implementering af fokusområde 2+3 eller om implementeringsgruppen skulle have ansvar 
for implementering af alle fokusområder 

• I8. den øvrige organisering blev drø8et om direktør og chefforum skulle være samlet eller opdelt  
hhv. børnenetværk og voksennetværk 

• Der blev lagt op )l at generel ad hoc organisering af grupper og netværk 
• Det blev præciseret at udviklingsgruppen refererer )l styregruppen 
• Der var enighed om at mødes i direktør-og chefgruppen (2 gange om året fysisk og 2 gange om året 

virtuelt) med fokus på dialog og drø8elser og i mindre grad orientering. 
• Det blev fremført at chefnetværkets fokus skal være implementering og herunder hvordan der 

skabes værdi for borgeren 
• Der var enighed om at både regionen og børneområdet skal være bedre repræsenteret generelt 
• På baggrund af drø8elserne overvejer formandskab samt sekretariat sagen og vender )lbage 

Sagsfrems%lling: 

På styregruppemøde 9/8, drø8ede styregruppen indledningsvis sagen og herunder to forskellige 
organiseringsmodeller (3A og 3B). Det blev besluRet at arbejde videre med en ny model 3C med primær 
fokus på ad hoc grupper på opera)onelt niveau. Det blev fremført at myndighedslederne er centrslides fra 
Halvdagsseminaret d. 4/10.ale implementeringsagenter og at det er væsentligt at styrke chefniveauet i både 
dri8en og udviklingen af Rammea8alen, herunder med opdeling i hhv. voksen- og børnechefer. Desuden, at 
det bør overvejes at udvide styregruppen med en børnechef. På mødet besluRede Styregruppen at tage 
punktet op igen på kommende møde med afsæt i organiseringsmodel 3C.  

Status siden den 9/8 

https://www.rs17.dk/arrangementer/temamode-om-kontraktforhandling-pa-det-specialiserede-socialomrade-19-9-2024/
https://www.rs17.dk/media/owub54iz/bilag-3c-takstoversigt-2023-2024.xlsx


På baggrund af Styregruppens )lbagemeldinger har Sekretariatet for Rammea8alen udviklet et udkast )l 
organiseringsmodel 3 C, som e8erfølgende er forelagt chefer og direktører på halvdagsseminariet d. 4. 
oktober, se bilag ” Frem4dens organisering af Rammea(ale Sjælland”. Chefer og direktører meldte )lbage 
om opbakning )l model 3C med nogle få opmærksomhedspunkter og bemærkninger, herunder:  

- Opmærksomhed på antallet af møder på direktør- og chefniveauerne.  
- Overveje mere brug af onlinemøder  
- De nuværende faglige netværksgrupper har stor faglig værdi i udviklingen og implementeringen af 

de fælleskommunale principper og i dri8en af Rammea8alen, og bør derfor fastholdes.  

 Greve og sekretariatet indleder punktet 

Bilag:  

• Frem)dens organisering af Rammea8ale Sjælland – slides fra Halvdagsseminaret d. 4/10 : 
hRps://www.rs17.dk/media/dq2me5dg/pp-)l-halvdagsseminar-d-4-oktober-ny.pdf 

•  

  

https://www.rs17.dk/media/dq2me5dg/pp-til-halvdagsseminar-d-4-oktober-ny.pdf


6. Afrapportering på central udmelding (CU) fra Social- og Boligstyrelsen om 
fornyet behandling vedr. borgere med udviklingshæmning og dom.  

Resume: 
Med denne sag præsenteres udkast )l en fælleskommunal afrapportering )l Social- og Boligstyrelsen 
vedrørende den centrale udmelding om borgere med udviklingshæmning og dom med behov for 
anbringelse i sikret afdeling, jf. )dligere orienteringssager 

Social- og Boligstyrelsen udsendte i november 2023 den central udmelding )l fornyet behandling i 
kommunerne. Styrelsen vurderer, at der er udfordringer på det eksisterende )lbud Kofoedsminde med de 
fysiske og faglige rammer i8. behov på landsplan, og at forsyningen bør sikres via etablering af et )lbud i 
Vestdanmark. Kommunerne er derfor blevet bedt om at præsentere en fælles samlet løsning )l styrelsen 
senest den 31. december 2024.  

Den fælleskommunale afrapportering betoner, at der ikke er et akut behov for at udbygge sikrede pladser )l 
målgruppen. I afrapporteringen præsenteres derimod en udviklingsmodel, som peger på flere løsninger og 
muligheder for at sikre, at kapaciteten i første omgang imødekommer behovet for sikrede pladser frem )l 
2035 – herunder bl.a. at styrke arbejdet med at udsluse borgere fra Kofoedsminde, at udbygge kapaciteten 
af § 108-)lbud )l borgere med udviklingshæmning og dom mv. Det vurderes desuden, at det faglige arbejde 
på Kofoedsminde lever op )l de faglige krav, der s)lles )l et højt specialiseret )lbud. 

Inds%lling 

Det inds)lles: 

• At rs17-styregruppen godkender afrapporteringen på Social- og Boligstyrelsens centrale udmelding 
vedr. borgere med udviklingshæmning og dom med behov for anbringelse i sikret afdeling. 

• At rs17-styregruppen videresender sagen )l behandling i K17 og KKR samt e8erfølgende i 
kommunerne 

Beslutning 

• Det blev fremført at Sjælland ikke er enige i præmissen for den centrale udmelding og herunder i8. 
datagrundlaget mv. samt at centrale udmeldinger er bureaukra)ske og ressourcekrævende og der 
var enighed om at deRe )lføjes sagsfrems)llingen )l K17. KKR og kommunerne 

• Der var enighed om at vi jf. afrapporteringen står )lbage med noget vi kan arbejde med og 
herunder i8. udslusning/udflytning af borgere fra Kofoedsminde og )l kommunerne. 

• Der var enighed om at det er relevant at se på hvilke kommuner der har udslusningsparate borgere 
og invitere de kommuner som har udslusningsparate borgere ind. 

• Det bør bemærkes at region sjælland har været en god samarbejdspartner i arbejdet med data mv. 
• Styregruppen godkendte afrapporteringen som videresendes )l K17, KKR og kommunerne. 

 

Sagsfrems%lling 

Social- og Boligstyrelsens vurdering 
I 2019 bad styrelsen med en central udmelding kommunerne (i regi af de fem KKR-områder) om at forholde 
sig )l udfordringerne på det sikrede )lbud Kofoedsminde. På daværende )dspunkt meldte kommunerne  
)lbage )l styrelsen, at man havde )llid )l Kofoedsmindes håndtering af opgaven. I styrelsen var man dog 



fortsat af den opfaRelse, at der er problems)llinger på Kofoedsminde, der skal håndteres. Styrelsen har 
derfor den 22. november 2023 udsendt en central udmelding vedr. borgere med udviklingshæmning og 
dom )l fornyet behandling i kommunerne. Anmodningen bygger på kommunalbestyrelsernes 
afrapportering på den centrale udmelding  fra december 2020 samt status fra Kofoedsminde (januar 2023).  

Styrelsen beder i den fornyede centrale udmelding kommunerne om at )lvejebringe en samlet koordineret 
løsning vedrørende dimensionering af, hvor og hvordan borgerne skal placeres. Ligeledes beder styrelsen 
kommunerne om at )lvejebringe en koordineret løsning, der bidrager )l at sikre de faglige forhold, som 
målgruppen har behov for. Styrelsen beder endeligt kommunerne om at beskrive en samlet løsning for 
etablering af et sikret )lbud i Vestdanmark.  

Styrelsen har jf. lov om social service § 13 b, stk. 3 beføjelse )l at udsende centrale udmeldinger (CUer) og i 
sidste ende give kommunerne dri8spålæg i8. at opreRe og drive )lbud. 

Afrapportering som besvarelse af den fornyede behandling 
Der har på tværs af de fem rammea8alesekretariater været nedsat en fælleskommunal administra)v 
arbejdsgruppe og CU-styregruppe )l at besvare Social- og Boligstyrelsens anmodning om en fornyet 
behandling af den centrale udmelding vedr. borgere med udviklingshæmning og dom med behov for 
anbringelse i sikret afdeling. Der er i den forbindelse udarbejdet en afrapportering )l styrelsen som 
besvarelse af den fornyede udmelding. I afrapporteringen fremlægger CU-styregruppen en grundmodel 
med to trin, som forventes at kunne imødegå frem)dige kapacitetsudfordringer frem )l 2035, og som 
opfylder de faglige krav )l et højt specialiseret )lbud.  

Trin 1 dækker Kofoedsmindes modtagepligt, som frem )l 2035 fortsat vil kunne håndtere s)gningen i 
pladsbehovet inden for de eksisterende rammer på Kofoedsminde, via ombygninger og udvidelsesplaner.  

Trin 2 dækker et forslag om at udvide kapaciteten på SEL § 108-)lbud )l målgruppen af borgere med 
udviklingshæmning og dom med behov for anbringelse i et åbent )lbud. Flere § 108-pladser skal medvirke, 
at flere i målgruppen anbringes her fremfor på en sikret plads.  

Der er en række præmisser for CU-styregruppens anbefalinger: 1) finansieringen af alle borgere med 
domstype 2 ændres fra objek)v finansiering )l taksjinansiering. 2) Der skal sikres et bedre flow på 
Kofoedsmindes sikrede pladser. 3) Der skal afsæRes puljer )l etablering af de nye pladser og byggeriet skal 
friholdes fra anlægslo8et. 

CU-styregruppen anbefaler en løbende tværkommunal evaluering af området i samarbejde med styrelsen 
og Region Sjælland, der er dri8sherre for Kofoedsminde. 

Social- og Boligstyrelsen er i den fornyede centrale udmelding vedr. borgere med udviklingshæmning og 
dom med behov for anbringelse meget specifik omkring, at der skal beskrives et vestdansk sikret )lbud. 
Derfor har CU-styregruppen udarbejdet et sådant forslag )l trods for, at det ikke er styregruppens 
anbefaling at gå den vej.  

Det er CU-styregruppens anbefaling, at et eventuelt nyt sikret )lbud i Vestdanmark skal finansieres på 
samme måde som Kofoedsminde, hvilket indebærer objek)v finansiering gælder for beboere med en 
domstype 1 og i varetægtssurrogat, mens det anbefales, at beboere med en domstype 2 overgår )l 
taksjinansiering. CU-Styregruppen anbefaler, at et eventuelt vestdansk sikret )lbud bygges )l 40 borgere 
for at opnå stordri8sfordele. Der es)meres en samlet anlægsudgi8 på 200-250 mio. kr.  

Slagelse og sekretariatet indleder punktet 

https://www.retsinformation.dk/eli/lta/2014/722


Bilag 

• Anmodning om fornyet behandling af central udmelding Borgere med udviklingshæmning og dom 
med behov for anbringelse i sikret afdeling 

• Afrapportering på Social- og Boligstyrelsens anmodning om fornyet behandling af central 
udmelding vedr. borgere med udviklingshæmning og dom med behov for anbringelse i sikret 
afdeling 

• Notat fra VISO juli 2024 

  



7. Status på implementeringen af integreret dobbeltdiagnosebehandling i 
Psykiatrien Region Sjælland. II 

Resume: 
Den 1. juli 2024 opstartede Psykiatrien Region Sjælland den første fase i implementeringen af Det 
integrerede )lbud for behandling af borgere med dobbeltdiagnoser. Styregruppen for Rammea8ale 
Sjælland orienteres om status 

Inds%lling:  

Det inds)lles:  

• At Styregruppen tager orienteringen )l e8erretning og kommer med input )l den videre proces 

Beslutning: 

• Det blev fremført at problemet er at kommunerne ikke har været med i processen helt fra starten, 
men nu er de involveret. Der er en bekymring hos kommunerne om at opgaven glider ud )l 
kommunerne i stedet fr at glide ind i psykiatrien og kommunerne skal sørge for løbende indsamles 
data i8. afvisningsgrund mv. 

• Styregruppen tog orienteringen )l e8erretning 
• Køge og Lolland udgør en ad hoc gruppe i8. området som vender )lbage )l styregruppen  

Sagsfrems%lling: 

På styregruppemøde 9/8 blev Styregruppen orienteret om status på overdragelse af behandlingen af 
dobbeltdiagnoser )l Psykiatrien Sjælland. Der blev udtrykt bekymring for poten)el opgaveflytning )l 
kommunerne uden klar finansiering, og der var enighed om, at det er vig)gt at følge sammenhængen 
mellem opgaverne )l udførelse i Psykiatrien og overført økonomi fra Rusmiddelcentrene. Det blev betonet 
at forebyggelsesperspek)vet også er vig)gt, og der var enighed om, at sammenhængen i8. Sundhedsa8alen 
er væsentlig. På mødet blev besluRet, at Styregruppen løbende skal være i dialog med de direktører, som 
indgår i sundhedsa8aleorganiseringen. Desuden blev besluRet at række ud )l direktører i regi af 
sundhedsa8aleorganiseringen f.eks. Lolland (Thomas Richelieu) og Ringsted (Kasper Sonne) vedr. en tæRere 
sammenkobling af sundhedssekretariatet og Rammea8alesekretariatet, da det kommunale samarbejde 
med Psykiatrien primært er forankret i Sundhedsa8alen og Sundhedsklyngerne. Køge havde udarbejdet et 
oplæg om Dobbeltdiagnosebehandling )l punktet som blev e8ersendt med referatet fra styregruppemødet  
 

Status siden mødet den 9/8 er:  

- Psykiatrien har inviteret ledere af Rusmiddelcentrene og behandlere )l udvikling af et 
overleveringsdokument. E8erfølgende er nedsat en arbejdsgruppe med kommunale 
ledelsesrepræsentanter fra Rusmiddelcentrene og behandlere, og der er udviklet et fælles udkast )l 
kommissorium for arbejdsgruppens arbejde. 
 

- Kommunerne har etableret et ad hoc netværk bestående af ledere fra alle Rusmiddelcentre i region 
Sjælland og myndighedsledere fra kommuner uden Rusmiddelcentre. Formålet er at følge 
udviklingen i samarbejdet med Psykiatrien i overdragelsen af dobbeltdiagnosebehandlingen, og 



sikre de kommunale perspek)ver i overdragelsesprocesserne. Netværkets tovholder er forankret i 
Ringsted Kommune      
 

- Fælleskommunalt Sundhedssekretariat og Rammea8alesekretariatet er koblet sammen )l fælles 
betjening af kommunerne i overdragelsesprocesserne, herunder forestår en opgave- og 
ansvarsdeling mellem sekretariaterne.    

Køge og sekretariatet indleder punktet 

  



8.Unge hjerner III  

Resume: 
På styregruppemøde 9/8, blev styregruppen orienteret om status for cafetilbuddet unge hjerner der pt. 
eksisterer i Ringsted i regi af Ringsted Have (privat tilbud) samt er under opstart som tilbud i Guldborgsund. 
Styregruppen tog orienteringen til efterretning og bakkede op om projektgruppens arbejde med tilbud i 
den sydlige del af regionen samt udtrykte forståelse for behov for tilbud i den nordlige del. Der var enighed 
om at det er vigtigt at der informeres bredt om tilbuddet og projektgruppen, Slagelse og sekretariatet 
udarbejder oplæg til næste styregruppemøde. 
  
Indstilling: 
Det indstilles: 

• At styregruppen tager orienteringen til efterretning  
• At styregruppen godkender projektgruppens plan ift. den videre proces og herunder ift. 1) kontakt 

af relevante kommuner ift. etablering af tilbud i Nord og ift. 2) afventer åbning af tilbud i Syd ift. 
igangsættelse af informationsindsats og herunder ift.  myndighedsledernetværk. mv. samt 3) at 
tilbuddet monitoreres løbende og evalueres efter 1 år.   

 
Beslutning: 

• Indstillingen blev godkendt og der var opbakning til at projektgruppen tager kontakt til de allerede 
nævnte kommuner dvs afventer Syd og går i dialog med Nord og vender tilbage om ca. 1 år. 

 
Sagsfremstilling: 
Unge hjerner er et af Hjerneskadeforeningen etableret landsdækkende netværk for unge (16-35 år) med 
erhvervet hjerneskade som er en kombination af socialt samvær, erfaringsudveksling og undervisning og 
foregår fysisk i ulige uger og via Zoom i lige uger. Målsætningen er bedre trivsel og livskvalitet for den unge 
hjerneskadede og herunder skabe lettere vej til uddannelse, arbejde og generel livsmestring. 
 
Status i8. sjællandsregionen er at det pt. er et )lbud i Ringsted og at arbejdsgruppen med 
hjerneskadekoordinatorer fra Lolland, Guldborgsund, Stevns, og  Vordingborg samt Hjerneskadeforeningen 
forventer opstart af )lbud under CHR i Guldborgsund ul)mo 2024. Da der er lange afstande i regionen, 
anbefales fortsat at få et )lbud i den nordlige del af regionen og herunder er opgaven at få en kommune )l 
at lægge lokaler )l. Hjerneskadeforeningen har fået midler )l dri8 i 2024, 2025 og 2026 dvs. løn)mer som 
kan dække lønudgi8erne )l de to månedlige fysiske møder.  I8. )lbuddet i den sydlige del afventes 
)lbuddets opstart inden der iværksæRes en informa)ons- og kommunika)onsindsats. 

Det er projektgruppens anbefaling at styregruppen kontakter Holbæk, Kalundborg eller Odsherred 
kommune i8. etablering af )lbud i den nordlige del af regionen, hvor Hjerneskadeforeningen dækker 
lønudgi8erne for 2024, 2025 og 2026 via )ldelte projekt/puljemidler )l etablering af netværk samt har det 
overordnede ansvar. Der lægges op )l at )lbuddet monitoreres løbende og evalueres indenfor 1 år  

Slagelse indleder punktet 

Bilag: 

• Kort om unge hjerner: tværkommunalt )lbud )l unge med hjerneskade 

• Ar)kel om unge hjerner: 
hRps://www.fron)ersin.org/journals/neurology/ar)cles/10.3389/fneur.2019.00521/full 

https://www.frontiersin.org/journals/neurology/articles/10.3389/fneur.2019.00521/full


 



9.Korte orienteringspunkter: 

Resume: Korte orienteringer til Styregruppen. Der vil på mødet blive givet en orientering. 
 
Indstilling: Det indstilles, at orienteringen tages til efterretning. 
 
Beslutning: 

• Styregruppen tog orienteringen til efterretning  
• Styregruppens medlemmer af Ankestyrelsens Dialogforum opfordrede styregruppen til at læse 

dagsordenerne mv.(som dækker både handicapområdet og beskæftigelsesområdet) og melde 
tilbage og herunder høre forskellige relevante øvrige fora. Ankestyrelsens dialogforum bruger bla. 
en del tid på temaet omkring samarbejde med tilsynet, hvor tilsynets forståelse af kommunal drift 
er meget væsentlig for kommunerne 

• Der var enighed om dialogmøde med Socialtilsyn Øst og herunder ift. eksempler på oplevelse af 
geografisk forskellig praksis ift. udvidelse af målgruppen for tilbud jf. sjællandske afvisninger   

• Ift. anmodning om aktindsigt til kommunerne ift. forsyningspligt/sikkerhed skriver sekretariatet ud 
til kommunerne 

•  Referatet fra seneste møde i Ankestyrelsens Dialogforum udsendes til styregruppen  
 
Socialstyrelsens centrale udmelding om udsaRe gravide: Socialstyrelsen har medio 2024 udsendt 
anmodning om fornyet behandling, da de vurderer, at der aktuelt ikke eksisterer de fornødne 
døgnbehandlings)lbud/afdelinger, der kan imødekomme målgruppens komplekse behov for en højt 
specialiseret døgnbehandlingsindsats. Regionsvis skal man arlare, hvordan man vil leve op )l denne 
manglende kapacitet, som Socialstyrelsen vurderer der er. Socialstyrelsen tager udgangspunkt i en 
målgruppestørrelse der er væsentligt større end den kommunerne møder. Den primære opgave pt. løses i 
regionerne i regi af familieambulatorierne, der møder kvinderne i8. svangreomsorg mv.  
Status på arbejdet er at sekretariaterne pt. er i dialog med Socialstyrelsen i8. at få )lgængelige data om 
målgruppen og afventer disse data inden den videre proces med bl.a. mulighed for kontakt i8. Danske 
Regioner. Deadline for afrapporteringen er 31/5-2025 og inden da behandling i styregruppen 14/3, 28/3 i 
K17, i KKR 8/4 og i kommunerne. Arbejdet med centrale udmeldinger foregår i regi af koordina)onsforum 
med repræsenta)on af alle styregruppeformandskaber og rammea8alesekretariater samt KL.  
 
Webinar om det psykologiske aspekt i neurorehabilitering 23/9  
Hjerneskaderehabiliteringsgruppen (4 fagprofessionelle på hjerneskadeområdet) har 23/9 gennemført sit 
5.arrangement: webinar om det psykologiske aspekt i neurorehabilitering med 110 deltagere fra 
sjællandske kommuner og oplæg om rehabilitering i psykologisk og antropologisk perspektiv . 
Bilag: https://www.rs17.dk/arrangementer/webinar-om-det-psykologiske-aspekt-i-neurorehabilitering-23-
9-2024/ 
 
Møde i Ankestyrelsens dialogforum 11/9:  
Næstved og Køge er Sjællands repræsentanter, som har aOoldt seneste møde 11/9-2024. 
Bilag: Dagsorden )l møde i Ankestyrelsens Dialogforum 11/9-2024 
 
Nyt fra netværksgrupperne: Solrød varetager tovholderskabet for netværksgruppen Børn og Unge i 2025 
Bilag: Netværksgrupper (rs17.dk) 
 
Nyt fra K17 og KKR 
Bilag: Referat fra K17-møde 23/8-2024  

https://www.rs17.dk/arrangementer/webinar-om-det-psykologiske-aspekt-i-neurorehabilitering-23-9-2024/
https://www.rs17.dk/arrangementer/webinar-om-det-psykologiske-aspekt-i-neurorehabilitering-23-9-2024/
https://www.rs17.dk/netvaerksgrupper/netvaerksgrupper/


• Referat fra møde i KKR 3/9-2024: https://www.kl.dk/media/zpqhovmd/referat-fra-moede-i-kkr-
sjaelland-den-3-september-2024.pdf?format=noformat 

 
Mødekalender 2024-2025:  

Møder i Styregruppen Møder i K17 Møder i KKR 
11/10-2024 1/11-2024 19/11-2024 
10/1 24/1 5/2 
14/3 28/3 8/4 
9/5 23/5 18/6 
8/8 22/8 2/9 
19/9 3/10 22/10 
21/11 5/12 27/1-2026 Konstituerende møde 

9.Evt. 
 
 
10.Næste møde  
 
Resume 
Næste møde i Styregruppen er planlagt )l den 10. januar 2025  
 
Foreløbige punkter )l dagsordenen:  
Kommunika)onsstrategi i8. Unge hjerner Syd som forventes klar )l start primo 2025  

 
Inds%lling 
Styregruppens næste møde aOoldes som planlagt den 10/1-2025 kl. 9-12 

https://www.kl.dk/media/zpqhovmd/referat-fra-moede-i-kkr-sjaelland-den-3-september-2024.pdf?format=noformat
https://www.kl.dk/media/zpqhovmd/referat-fra-moede-i-kkr-sjaelland-den-3-september-2024.pdf?format=noformat

